

သူးလေ သတင်းစာစောင်

အတွဲ(၂) အမှတ်စဉ်(၂)



ကညီဝေးခရီးအရောက် ဆက်ဆံရေးအဖွဲ့ဝင်များ (၂၀၂၂ ခုနှစ်)

WELCOME TO KAW THOO LEI

ကောအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး-ဗဟို၊ စည်းရုံးရေးနှင့်ပြန်ကြားရေးဌာန၊
ပညာပေးရေး နှင့် ဖွဲ့စည်းတည်ဆောက်ရေးဌာနခွဲမှ ထုတ်ဝေသည်။

**အာဆီယံနှင့်ကုလသမဂ္ဂမှ
မြန်မာနိုင်ငံအားပံ့ပိုးမည့် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကူအညီပေးရေး
အဆိုပြုချက်အပေါ်တွင် ပူးတွဲသဘောထားထုတ်ပြန်ချက်**



MoHADM-NUG



KNPP



KNU



CNF

၃၀ မေလ ၂၀၂၂

များမကြာမီက ကမ္ဘောဒီးယားနိုင်ငံတွင် ပြုလုပ်ခဲ့သော အာဆီယံ၏ လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကျပ်အတည်း အစည်းအဝေးတွင် စစ်ကောင်စီမှတစ်ဆင့် အကူအညီများကိုပံ့ပိုးပေးသွားမည်ဟု ဆုံးဖြတ်ခဲ့ကြသည်။ ထိုဆုံးဖြတ်ချက်သည် အထူးသဖြင့် စစ်ဘေးရှောင်စခန်းများအား ဖုံးကြဲတိုက်ခိုက်ခြင်း၊ မြို့ရွာများအား မီးရှို့ ဖျက်ဆီးခြင်းများအား ကန့်ကွက်တားဆီးခြင်းပြုပြီး အမှန်တကယ်လိုအပ်နေသော ပြည်သူများထံသို့ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုအကူအညီများပေးရန်ထက်စစ်ကောင်စီမှလက်ရှိကျူးလွန်နေသော အကြမ်းဖက်မှုများကို ဖုံးကွယ်ရန် ကြိုးစားမှုနှင့်အတူ လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကူအညီများကို စစ်ကောင်စီမှ လက်နက်သဖွယ် အသုံးပြုရန် ဖြစ်လာစေပါသည်။

အာဆီယံ၏ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှု အကူအညီပေးရေးစင်တာ (ASEAN AHA Centre) နှင့် ကုလသမဂ္ဂ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကူအညီပေးရေးညှိနှိုင်းမှုရုံး (UNOCHA) တို့သည် အမျိုးသား ညီညွတ်ရေးအစိုးရ (NUG) ၏ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားရေးနှင့် ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာစီမံခန့်ခွဲရေး ဝန်ကြီးဌာန၊ တိုင်းရင်းသားတော်လှန်ရေးအဖွဲ့များ၊ ပြည်နယ်အတိုင်ပင်ခံကောင်စီများနှင့် ဆွေးနွေးတိုင်ပင်ခဲ့ခြင်းမရှိပဲ လုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ရန်အတွက် ကြိုတင်ပြင်ဆင်မှုနှင့် လေ့လာဆန်းစစ်မှုများဆိုင်ရာ ပုံစံဒီဇိုင်းနှင့် လုပ်ငန်းစဉ်အား အပြီးသတ်လုပ်ဆောင်ခဲ့သည်။ ၎င်းသဘောတူထားပြီးဖြစ်သည့် ကြိုတင်စီစဉ်ထားသော လေ့လာဆန်းစစ်မှု လုပ်ငန်းစဉ်များ၏ လမ်းကြောင်းအတွက် "လုံခြုံရေး" ပေးရန်သာ ကျွန်ုပ်တို့အားမေတ္တာရပ်ခံခဲ့ပါသည်။ သက်ဆိုင်သူများ ပါဝင်မှုမရှိသည့် ချဉ်းကပ်သည့်နည်းလမ်းကို ပြန်လည်စဉ်းစားရန်၊ ဆန်းစစ်လေ့လာမှုနှင့် အကူအညီပေးရေး အစီအစဉ်များကို ပြန်လည်သုံးသပ်ရေးဆွဲရန် ကျွန်ုပ်တို့အနေနှင့် တောင်းဆိုခဲ့ပါသည်။ သို့သော်လည်း တောင်းဆိုမှုများကို ၎င်းတို့က လက်ခံစဉ်းစားရန်ဆန္ဒရှိပုံ မပြပဲ စီစဉ်ထားသည့်အတိုင်းသာ ဆက်လက်ပြီး

ဆောင်ရွက်ရန် ပေါ်လွင်နေပြီး အဓိပ္ပာယ်ပြည့်ဝသည့် ဆွေးနွေးတိုင်ပင်မှု (သို့မဟုတ်) လက်ရှိပဋိပက္ခတွင် ပါဝင်နေကြသော သက်ဆိုင်ရာမည်သည့်အဖွဲ့အစည်းနှင့်မျှ ဆွေးနွေးတိုင်ပင်ခဲ့ခြင်း မရှိပါ။

ထို့ကြောင့် ဤအခြေအနေများကို ကျွန်ုပ်တို့အနေနှင့် လုံးဝလက်ခံနိုင်ဖွယ်ရာမရှိပါ။ ဤကဲ့သို့သော ချဉ်းကပ်မှု နည်းလမ်းသည် စစ်ကောင်စီအား တရားဝင်မှုအပ်နှင်းသည့် အန္တရာယ်ကြီးမားသော လုပ်ရပ်ဖြစ်ကာ ပြည်သူများ အား ပို၍ဘေးဒုက္ခရောက်စေမည်ဖြစ်ပြီး လူသားချင်းစာနာထောက်ပံ့မှုဆိုင်ရာ အခြေခံမူများအား ချိုးဖောက်ခြင်း လည်း ဖြစ်ပါသည်။ စစ်ကောင်စီမှ ၎င်းတို့ပစ်မှတ်ထားတိုက်ခိုက်နေသည့် အကူအညီအလိုအပ်ဆုံးပြည်သူများကို ချန်လှပ်ထားရန် ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့် “အမည်ခံ နိုင်ငံတကာ လူသားချင်းစာနာထောက်ပံ့မှု အကူအညီ” ကို ဆက်လက်လုပ်ဆောင်လိမ့်မည်ဖြစ်ပြီး ၎င်းတို့၏ ရှေ့တန်းစစ်ခန်းများကို ရိုက္ခာဖြည့်တင်းရန် ထိုအစီအစဉ်ကို ဗျူဟာမြောက်ရွေးချယ်အသုံးပြုလိမ့်မည်ဖြစ်သည်။ ဤချဉ်းကပ်မှုဖြင့် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ပါက မြေပြင်တွင် ပိုမိုထိခိုက်မှုများဖြစ်ပေါ်စေမည်ဖြစ်သည်။ စစ်ကောင်စီမှ ဗုံးကြဲတိုက်ခိုက်နေသည့် ရပ်ရွာဒေသများ သည် လူသားချင်းစာနာထောက်ပံ့မှု အကူအညီ အလိုအပ်ဆုံးဖြစ်ပြီး ၎င်းတို့ပြုလုပ်မည့် လေ့လာဆန်းစစ်ချက် တွင် ထိုဒေသများချန်လှပ်ထားခြင်းကို စိတ်မကောင်းကြီးစွာဖြင့် တွေ့ရှိရပါသည်။

ဤလုပ်ဆောင်မှုသည် အာဆီယံ သဘောတူညီချက် (၅) ချက်မှ အချက်တစ်ချက်ကို ဆောင်ရွက်ရေးအတွက် အားပေးမြှင့်တင်မှုမဟုတ်ဘဲ မှားယွင်းနေသည့်အခြေအနေများအပေါ် လွဲမှားစွာဆောင်ရွက်ခြင်းမျိုး ဖြစ်နေ ပါသည်။ ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သည့်ရာဇဝတ်မှုများကို ကျူးလွန်နေသည့်စစ်ကောင်စီ၏ လုပ်ရပ်များအား လက်ရဲ ဇက်ရဲ ထပ်မံကျူးလွန်လာစေရန် အားပေးပြီး အာဆီယံသဘောတူညီချက် အားလုံးကို အဖတ်ဆယ်မရအောင် အကျိုး သက်ရောက်လိမ့်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ပြင် သဘောတူညီချက်၏ ပထမ (၂) ချက် ဖြစ်သော “ပဋိပက္ခတွင် ပါဝင် နေကြသော အစုအဖွဲ့များအကြား အပြုသဘောဆောင် ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းရန်” နှင့် “အကြမ်းဖက်မှုများ ချက်ချင်း ရပ်တန့်ရန်” ဟူသော အချက်နှစ်ချက်ကို အဟန့်အတားဖြစ်စေလိမ့်မည် ဖြစ်ပါသည်။

နိုင်ငံတကာကြက်ခြေနီကော်မတီ (ICRC) ကို ချန်လှပ်ထားခဲ့ပြီး မြန်မာ့ကြက်ခြေနီအသင်း (MRCS) ကို ထည့်သွင်း လာခြင်းမှာလည်း မိမိတို့အား များစွာ မပြေလည်မှုနှင့် စိတ်အနှောင့်အယှက် ဖြစ်စေပါသည်။ မြန်မာနိုင်ငံ ကြက်ခြေနီအဖွဲ့သည် စစ်တပ်၏အရံတပ်ဖွဲ့ဖြစ်ကာ စစ်ကောင်စီ၏ ယန္တရားအစိတ်အပိုင်းတစ်ခုအဖြစ် အသုံးပြု နေမှု များရှိနေပါသည်။ အကယ်၍ အာဆီယံနှင့် ကုလသမဂ္ဂတို့သည် မြန်မာ့ကြက်ခြေနီအသင်း၊ စစ်ကောင်စီ တို့နှင့် လက်တွဲဆောင်ရွက်ပါက ထိုအဖွဲ့အစည်းများအား လူသားချင်းစာနာထောက်ပံ့မှုဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်းများ ကို လိုက်နာရေးအတွက် တောင်းဆိုနိုင်စွမ်း မရှိပါ။ နိုင်ငံတကာကြက်ခြေနီကော်မတီကဲ့သို့သော ဘက်မလိုက် သည့် လူသားချင်းစာနာထောက်ပံ့မှုဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများအနေနှင့် ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်နေကြသော အစုအဖွဲ့ များကို ဝန်ဆောင်မှုပေးနိုင်ရန် အဆိုပြုခွင့်ရှိရပါမည်။ ယင်းကဲ့သို့သောအဖွဲ့အစည်းများ၏ ပါဝင်မှုသည် ပြင်ပ မှ လူသားချင်းစာနာထောက်ပံ့မှုဆိုင်ရာ အကူအညီများပေးအပ်ခြင်းနှင့် ပဋိပက္ခအတွင်း အကာအကွယ်ပေးမှု များကို ဥပဒေ အခြေခံမှ ပံ့ပိုးပါဝင်ခြင်းကိုလည်း ဖြစ်စေပါသည်။

ခိုင်လုံစွာရေးသားပြုစုထားသည့် အဆိုပြုချက်များ အပါအဝင်၊ နိုင်ငံအတွင်း ဘေးဒုက္ခများခံစားနေရသူများအား လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုအကူအညီပေးအပ်ခြင်းလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ရာ၌ ဘက်လိုက်မှုမရှိစေရန် နှင့် ထိရောက်စွာပေးပို့နိုင်ရန် ကျွန်ုပ်တို့အနေနှင့် ကုလသမဂ္ဂနှင့် အခြားအဖွဲ့အစည်းများသို့ တစိုက်မတ်မတ် တောင်းဆို ခဲ့ပါသည်။ နိုင်ငံတကာအသိုင်းအဝိုင်း အများစုမှ ကျွန်ုပ်တို့တောင်းဆိုချက်အပေါ် တုံ့ပြန်မှု မရှိသည့် အတွက် စိတ်ပျက်မိပါသည်။ အကူအညီလိုအပ်နေသူများအား အသက်ဘေးမှကယ်တင်နိုင်ရန် ပေးအပ်သော မည်သည့် အကူအညီများကိုမဆို ကျွန်ုပ်တို့အနေနှင့်ကြိုဆိုပါသည်။ သို့သော်လည်း စစ်ကောင်စီမှ ရက်ရက်စက်စက် ကျူးလွန်နေသော ရာဇဝတ်မှုများကို ထပ်မံဖြစ်ပေါ်စေရန်အားပေးခြင်း၊ အကျပ်အတည်းအား နက်ရှိုင်းစွာ ရေရှည်ဆက်လက် ဖြစ်ပေါ်စေခြင်းနှင့် ကျွန်ုပ်တို့ပြည်သူများ၏ ကြောက်မက်ဖွယ်ကောင်းသော စိန်ခေါ်မှုများ ကြုံတွေ့နေရခြင်းများအား ထပ်မံ၍ ရဲရဲတင်းတင်းကျူးလွန်နိုင်မည့် အခြေအနေများသာ ကြုံတွေ့ လာနိုင်မည် ဖြစ်သောကြောင့် ဤအစီအစဉ်အား ကျွန်ုပ်တို့အနေနှင့် ကန့်ကွက်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

ဘက်လိုက်မှု မရှိစေရန်အတွက်၊ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုအကူအညီများအတွက် ဆောင်ရွက်ရာတွင် သက်ဆိုင်သော အစုအဖွဲ့အားလုံးအနေဖြင့် အစီအစဉ်စတင်ရေးဆွဲခြင်းအဆင့်တွင် ပါဝင်ကြရမည်ဖြစ်သည်။ ထို့ကြောင့် ဤအစီအစဉ်အား သင့်လျော်သည့် လုပ်ငန်းစဉ်အဖြစ် ပြန်လည်ရေးဆွဲရန် ထပ်လောင်း တောင်းဆို လိုက်သည်။

မိမိတို့၏ မူလ သတိပေးချက်များနှင့် တောင်းဆိုချက်များ -

- ၁။ ဘေးဒုက္ခများကို သက်သာ လျော့ပါး စေရေး အရေးပေါ်အကူအညီပေးအပ်ခြင်း -
 - က။ အများယုံကြည်လက်ခံသော ဒေသအခြေပြု အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများ (CSO/CBO) နှင့် NGOs များအား ထောက်ပံ့မှု တိုးမြှင့်ပေးအပ်ခြင်းသည် အကောင်းဆုံးဖြစ်သည်။ ထိုအဖွဲ့အစည်း များသည် သိုသိပ်စွာဖြင့်လှုပ်ရှားနိုင်ကြပြီး ၎င်းတို့အားပံ့ပိုးမှု ပိုမိုတိုးပေးခြင်းအားဖြင့် ရှိထားနှင့်ပြီး သော လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ လမ်းကြောင်းများမှတစ်ဆင့် လုပ်ငန်းများပိုမိုတိုးချဲ့ ဆောင်ရွက်နိုင်မည် ဖြစ်သည်။
- ၂။ ရပ်ရွာစွန့်ခွာထွက်ပြေးနေရသည့် ထောင်ပေါင်းများစွာသောပြည်သူများအတွက် ရေရှည်လုပ်ငန်းစဉ် -
 - က။ တိုင်းရင်းသားနယ်မြေနှင့် လွတ်မြောက်နယ်မြေများအတွင်း လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှု လုပ်ငန်းများ လုပ်ဆောင်နေကြသော အများယုံကြည်လက်ခံသည့် ဒေသအခြေပြုနှင့် နိုင်ငံတကာ အဖွဲ့အစည်းများအား ပံ့ပိုးပေးခြင်း။
 - ခ။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်လုပ်ဆောင်နိုင်ရန်အတွက် ကင်းလွတ်ခွင့်ရရှိအောင် လုပ်ဆောင်ပေးခြင်း (သို့မဟုတ်) အကျိုးဆောင်ပံ့ပိုးမှုများ ပေးအပ်ခြင်း။



ကေအဲန်ယူ- ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး
ဗဟိုဌာနချုပ်
ကော်သူးလေ
www.knuhq.org

တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင် ၏
ငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးရေးဖိတ်ခေါ်မှု အပေါ်
ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး ၏ ထုတ်ပြန်ကြေညာချက်

ရက်စွဲ။ ။ မေလ(၉)ရက် ၊ ၂၀၂၂ ခုနှစ်။

- (၁) ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးသည် နိုင်ငံရေးပြဿနာကို နိုင်ငံရေးနည်းဖြင့် ငြိမ်းချမ်းစွာ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးညှိနှိုင်းမှုဖြင့် ပဋိပက္ခများတို့ကို ငြိမ်းချမ်းစွာ အဖြေရှာခြင်းအား အစဉ်တစိုက် ဦးစားပေးလုပ်ဆောင်ခဲ့ပါသည်။ ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲသော ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးအဖြေရှာရေးကို အမြဲတမ်း နည်းလမ်းရှာဖွေနေပါသည်။
- (၂) ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးသည် ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် တနိုင်ငံလုံးပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးသဘောတူစာချုပ် (NCA) ကို ရရှိအောင် စွမ်းစွမ်းတမ်းတမ်းကြိုးစားခဲ့ပြီး သက်ဆိုင်ပတ်သက်သူများပါဝင်လျက် ကတိကဝတ်ပြု လက်မှတ်ရေးထိုးပြီး အနာဂတ်ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ပြည်ထောင်စုကြီးကို တည်ဆောက်ရန် ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံ ၂၁ ရာစုပင်လုံ (UPC) စသည့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲများတွင် အားကြီးမာန်တက်ပါဝင်ခဲ့ခြင်းနှင့်အတူ ပြည်ထောင်စုသဘောတူစာချုပ် အပိုင်း (၁)၊ (၂)၊ (၃) တို့ကို ရယူစေကာ ငြိမ်းချမ်းရေး လိုလားသည့် အဖွဲ့အစည်းဖြစ်ကြောင်း သက်သေပြခဲ့ပြီး ဖြစ်သည်။ နိုင်ငံရေးပြဿနာများကို နိုင်ငံရေးနည်းဖြင့် ငြိမ်းချမ်းစွာ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးအဖြေရှာခဲ့သည့် သမိုင်းသင်ခန်းစာ များစွာ ရရှိခဲ့ပါသည်။
- (၃) မိမိတို့နိုင်ငံ၏ ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲသောငြိမ်းချမ်းရေးကို တည်ဆောက်လိုလျှင် အနာဂတ် ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ပြည်ထောင်စုအား တည်ဆောက်လိုသည့် သက်ဆိုင်ပတ်သက်သူများအားလုံးပါဝင်သော တွေ့ဆုံဆွေးနွေးအဖြေရှာသည့် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုမျိုးဖြစ်ရပါမည်။ ယခု ဖိတ်ကြားမှုသည် ကန့်သတ်ဖိတ်ကြားမှုပုံစံဖြစ်နေပြီး သက်ဆိုင်ပတ်သက်သူများအားလုံး ပါဝင်ခြင်းမရှိသည့်အတွက် ဖိတ်ကြားမှုတွင် မျှော်မှန်းထားသကဲ့သို့ ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲသော ငြိမ်းချမ်းရေးကို မရရှိနိုင်သလို လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခများလည်း ချုပ်ငြိမ်းနိုင်မည်မဟုတ်ဟု ရှုမြင်သုံးသပ်ပါသည်။ သို့ဖြစ်၍ သက်ဆိုင်သူများ အားလုံးပါဝင်ဆွေးနွေးသည့် အခင်းအကျင်းမဖြစ်သည့်အတွက် **“တက်ရောက်နိုင်မည်မဟုတ်ပါ”** ။

ဤအချက် (၅) ချက်သည် ကရင်တော် လှန်ရေးအတွက်၊ ကရင်တမျိုးသားလုံးအတွက် အလွန်လေးနက်သည့် သမိုင်းသင်ခန်းစာနှင့်ပွဲ ဦးထွက် လက်တွေ့ အတွေ့အကြုံ၏ သင်ကြားမှုများပင်ဖြစ်သည်။

ဆက်လက်ဖော်ပြသွားမည်
ပုဒ်စောသောသီဘွဲ့ထံမှ ရယူဖော်ပြသည်။



တၢ်တံၢ်လိၤဒိၤသံကွၢ်ဒီးကညီကညီသုဆဲးလၢဝဲၤကျိၤလီၤဒိၤခၢၣ်သးန့ၣ်ၤၤသ့ၣ်သ့ၣ်ပဒိၣ်ဒိၣ်ခါၤခဲၣ်ကလုာ်ထူၣ်တၢ်ထွဲ ထကီၢ်ဒိၤခါၤကညီတၢ်ကညီသ့ၣ်ကညီသ့ၣ်ခေတၢ်ခိၣ်သး



ပဒိၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကကျိၤထူ
န့ၣ်ၤၤသ့ၣ်သ့ၣ်
ကညီကညီသုဆဲးလၢဝဲၤကျိၤ-လီၤဒိၤခၢၣ်သး

တၢ်သ့ၣ်ကၤ။ ။ ကွိၤလၢကညီကညီသုဆဲး လၢဝဲၤကျိၤ တၢ်တီၢ်ခိၣ်ရိၣ်မဲၤဖဲလၢတဖၣ် အိး ထီၣ်ကသု ဒီး လဲၤတရံးသးကသုအဂီၢ်တၢ် ရဲၣ်ကျဲၤမၤအိၤဒဲၤလဲၣ်။

တၢ်ခဲၣ်သ့ၣ်။ ။ လၢအပူၤကွံာ် ၂၀၂၀ န့ၣ် အတီၢ်ပူၤ ခိဖျိတၢ်ဆူးတၢ်ဆါအယီၤ ပကအိး ထီၣ်ကွိၤအဂီၢ်ပဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီးတၢ်ကိတၢ် ခဲအါမးန့ၣ်လီၤ ဒ်န့ၣ်အသိး ၂၀၂၁ န့ၣ် သးမိၤ စီရိၤဖံးန့ၣ်ဆူၣ် ထံကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤဝဲၤ အ လီၢ်ခဲၣ် ကီၢ်ပဒိၣ်အကျိၤတဖၣ် တၢ်အိးထီၣ်အိၤ တန့ၣ်ဘၣ်။ ကွိၤအိးထီၣ် တန့ၣ်ဘၣ်ဒ်အံၤန့ၣ်ဟဲ ဘၣ်ဒိၣ်ယုာ်ဒီးပကွိၤတနီၤစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ သန့ၣ် က့ၤလၢပဝဲဒ်တကဟၤ ပဂုာ်ကျဲးစး မၤသ ကိးတၢ်ဒီး လီၢ်ကဝိၤပျၢာ်ဘၣ်ဒါသ့ၣ် တ ဖၣ်ဒီး ပဂုာ်ကျဲးစး အိးထီၣ်ပကွိၤ တသ့ဖဲ အသု န့ၣ်လီၤပတဲသု လၢတၢ်ကိတၢ်ခဲအိၣ် ဘၣ်ဆၢၣ် ပအိးထီၣ်ပကွိၤန့ၣ်ဝဲဒ်န့ၣ်လီၤ ၂၀၂၂ -၂၀၂၃ တၢ်မၤလိၤန့ၣ်အံၤ တၢ်အိးထီၣ်ကွိၤ က သုအဂီၢ်ပမၤဝဲ ဝဲၤကျိၤန့ၣ်ကတၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ် ဖဲ လၢမၤအပူၤဒီးပကွိၤမုာ်ဝဲကီၢ်ရၣ်ကညီ သုဆဲး

လၢဝဲၤကျိၤခိၣ် ဒီး ဝဲၤကျိၤန့ၣ်ၤၤ ယုာ်ဒီးကီၢ် ဆၢၣ်ကညီသုဆဲးလၢ ဝဲၤကျိၤခိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ ၂၀၂၁-၂၀၂၂ တၢ်မၤလိၤန့ၣ်ဝဲၤ န့ၣ်ကတၢ် တၢ် အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤ ပတဲသုကိးဝဲ တၢ်ကအိး ထီၣ် ကွိၤအဂီၢ်အကျိၤ တၢ်ပာ်လီၤ ခါဆူညါ တၢ်မၤ တၢ်က့ၤကွၢ်ကဒါက့ၤ တၢ်တိာ်ကညီ ကျဲၤခိၣ် သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ ဒ် ခုာ်အိၣ်ယုာ်- ကညီဒိၣ်ကလုာ်စ့ၢ်ကရၢ ဒါလီၤဃာ်ကျဲးဒီး ကညီသုတၢ်မၤအကျိၤအကျဲၤ အိၣ်အသိးပဆၢ တဲာ်လၢ ပကအိးထီၣ်ပကွိၤန့ၣ်လီၤ အိးထီၣ် ကွိၤကန့ၣ်အဂီၢ် ပဝဲၤကျိၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကိး ဒီး တၢ်အိးထီၣ်ကွိၤ အလံာ်န့ၣ်ကျဲၤတဘျီ ဒီး ဒ်လံာ်န့ၣ်ကျဲၤတဘျီန့ၣ်အသိး ပန့ၣ်လီၤလၢ လီၢ်ကဝိၤဘၣ်မုာ်ဘၣ်ဒါတဖၣ် လၢကအိးထီၣ် ကွိၤန့ၣ်လီၤ တၢ်ကိတၢ်ခဲအိၣ်ဘၣ်ဆၢၣ် ပအိး ထီၣ်အိၤသ့ ဒီး ခဲအံၤပကွိၤတဖၣ်ထီၣ်ဝဲဒ်လံ န့ၣ်လီၤ။

တၢ်သ့ၣ်ကၤ။ ။ အပူၤကွံာ်ကွိၤဖိ၊ ကွိၤသ ရၣ်/သရၣ်မုာ် နီၣ်ဂံၢ် ဒီး တနံာ်အံၤကွိၤဖိ၊ ကွိၤ သရၣ်/သရၣ်မုာ်နီၣ်ဂံၢ် အိၣ်ထဲလဲၣ်။

တၢ်ခဲၣ်သ့ၣ်။ ။ ၂၀၂၁-၂၀၂၂တၢ်မၤ လိၤန့ၣ် အပူၤန့ၣ် ပကွိၤအိးထီၣ်န့ၣ်ဝဲ ခဲလၢာ် ၁၀၉၃ ဖျၢၣ်န့ၣ်လီၤ ကွိၤဖိအိၣ်ဝဲ ၉၀၁၆၃ ၇ ဒီး ကွိၤသရၣ်အိၣ်ဝဲ ၆၂၄၂ ၇ န့ၣ်လီၤ ကွိၤတ ဖၣ်အံၤ မုာ်ဝဲကွိၤလၢ အစူးကါဝဲ ကညီကညီ သုဆဲးလၢဝဲၤကျိၤ အလံာ်ညီၣ်သိၣ်ဒိၣ် တဖၣ် န့ၣ်လီၤ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ကွိၤလၢ အိးထီၣ်တ န့ၣ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ် အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဟဲက့ၤဟာ် ဖျိၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီးပူၤ ဒီး အိးထီၣ်က့ၤအကျိၤ န့ၣ်ဝဲဒ် တနီၤန့ၣ်လီၤ ကွိၤလၢအသုဝဲဒ် ကီၢ် သုလုၤ လံာ်ညီၣ်သိၣ်ဒိၣ် ဒီး အိၣ်လၢပဝဲၤ ကျိၤ တၢ်ပၤဆူၤဖိလၢာ်န့ၣ် ပတဲသုလၢအါထီၣ် ဝဲဒ် တနီၤန့ၣ်လီၤ မုာ်မုာ် ၂၀၂၂-၂၀၂၃တၢ် မၤလိၤန့ၣ်န့ၣ် ကွိၤဖိစီရိၤလီၤတၢ်လီၤဆဲး ဒုပတ သ့ၣ်ညါဒီးဘၣ်။ ခဲအံၤပလီၤထာဝဲကွိၤ စရိ

အဖၤ မုာ်န့ၣ်လီၤ ကွိၤဖိစရိ ပတသ့ၣ်ညါဒီး ဘၣ် ဘၣ်ဆၢၣ် ဖဲကွိၤအိးထီၣ်ဒီး ပူၤဟဲဆဲးလီၤ မံၤစရိ အဖိခိၣ်န့ၣ် ပသ့ၣ်ညါဘၣ်လၢ ကွိၤတ ဖျၢၣ်စုာ်စုာ်န့ၣ် ပူၤကွိၤဖိအါထီၣ်ဝဲဒ် လၢအ ကယၤကယၤညါန့ၣ်လီၤ အဒိ ထီၣ်လွံၢ်ဝါ ကွိၤန့ၣ် အပူၤကွံာ် ကွိၤဖိအိၣ်ဒ်ထဲ ၄၀၀ ဘျီၣ် လီၤ သန့ၣ်က့ တနံာ်အံၤ ကွိၤဖိဟဲ အါထီၣ် အိၣ်လၢ တတဲာ်ဃာ်ဃာ် ညါလီၤ ကွိၤဖိအါ ထီၣ်န့ၣ် ခိဖျိလၢပဒိၣ်ကွိၤတဖၣ် တၢ်အိးထီၣ် အိၤတန့ၣ်ဘၣ်အယီၤ ဟဲထီၣ်ဝဲဒ်လၢ ပကွိၤ န့ၣ်လီၤ ကွိၤဖိတနီၤနီၤ သးကီၢ်ကးမုာ်အိး ထီၣ်ကွိၤ ဒီးကထီၣ်ဝဲ ကွိၤအဂီၢ်အဝဲ သ့ၣ်ဘၣ် ယိၣ်ဝဲလၢ အတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ် ဒီး တနီၤ ဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢ ကွိၤကထီၣ်ဘၣ်ဖုး တကူးလၢာ် ဖးဖိအယီၤ ဟဲထီၣ်ဝဲဒ်လၢ ပကွိၤန့ၣ်လီၤ။

တၢ်သ့ၣ်ကၤ။ ။ ကွိၤဖိအါထီၣ်အဖိခိၣ် ကွိၤသရၣ်/သရၣ်မုာ်တခါ အိၣ်လၢလၢလီၣ်လီၣ် ကစီဒိၤခါ။

တၢ်ခဲၣ်သ့ၣ်။ ။ ကွိၤဖိ မုာ် အါထီၣ် န့ၣ် တီၢ်ဒါး လိၣ်အါထီၣ်၊ သရၣ်/သရၣ်မုာ် စ့ၢ် ကိးလိၣ်အါထီၣ်န့ၣ်လီၤ လၢတီၢ်ဒါးတဖျၢၣ် အပူၤ န့ၣ် ကွိၤဖိကြဲးအိၣ်ဒ်ထဲ အဂၤ ၄၀ ဒီး ၅၀ အဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ တီၢ်ဒါးတဖျၢၣ်အပူၤ ကွိၤဖိမုာ်အါန့ၣ်ဒီးအဂၤ ၅၀ န့ၣ် လိၣ်အါထီၣ် ဝဲ တီၢ်ဒါးန့ၣ်လီၤ မုာ်လိၣ်အါထီၣ် တီၢ်ဒါးဒီး သရၣ်/သရၣ်မုာ်စ့ၢ်ကိး လိၣ်အါထီၣ်ဝဲ ဒ်န့ၣ် လီၤ တနံာ်အံၤ ပကွိၤဖိအိၣ်အါထီၣ်အယီၤ ပ လိၣ်ဘၣ်အါထီၣ်သရၣ်/သရၣ်မုာ်သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ ကွိၤသရၣ်/သရၣ်မုာ်န့ၣ် ပယုဘၣ်အိၤ ကိဒိၣ်မး ခိဖျိတၢ်မၤအိၤတဖၣ် အါအါဘၣ် န့ၣ်လီၤ အယီၤပဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီး ကွိၤသရၣ် တလၢတလိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ သန့ၣ်က့ လီၢ်က ဝိၤခိၣ်န့ၣ်တဖၣ် ကျဲးစးဃုကျဲးဒီး မၤပျဲးက့ၤဝဲ အိၣ်ဝဲဒ် ဘၣ်ဆၢၣ် တမ့ၢ် တၢ်လၢတၢ်ပျဲးဒီး ဘၣ်။

စာအုပ်ကြီး။ ။ ကျွန်ုပ်တို့အားလုံးက ဝေဖန်ကြားနားပြီး ဖိလား တီဒီတုတ်ကို အိတ်ပွဲဖျော်လှုပ် ခြင်း အိတ်လှုပ်လှုပ်လှုပ်လှုပ်

စာအုပ်ကြီး။ ။ တီဒီတုတ်ကိုခဲလား အိတ်ဝဲ ၁၀ ဖျော်နုနုလီလီ လာကီရီရီတဖန် အပူနုနု အိတ်ဝဲဒုတ် ၈ ဖျော်နုနုလီလီ ၈ ဖျော် အကျွန်ုပ်တို့ အိတ်ဝဲဒုတ် ၂ ကလုလားအမုၢ် Junior Collage ခြင်း Program နုနုလီလီ တီဒီတုတ်ကိုတဖန်မုၢ်ဝဲ Doo Tha Htu Junior Collage အိတ်ဝဲဒုတ်လား ဒုသထုတ်ကီရီရီ ထိတ်လှုပ်ဝါ Junior Collage အိတ်ဝဲဒုတ်လား တီဒီတုတ်ရီရီ Kaw Lah Junior Collage အိတ်ဝဲဒုတ်လား ချာလှုပ်ထုတ်ကီရီရီ Mutraw Junior Collage အိတ်ဝဲဒုတ်လား မုၢ်ကြီးကီရီရီ Pu Dooplayar Junior Collage အိတ်ဝဲဒုတ်လား ဒုပျော်ယာ်ကီရီရီ ခြင်း Kaw Moo Ra Junior Collage အိတ်ဝဲဒုတ်လား ဖန်အိတ်ကီရီရီ အပူနုနုလီလီ ဒီနုနုအသိး ကညီကီရီရီ တာ်သိတ်လိခိလုတ်ကို အိတ်စုာ်ကီရီ ၂ ဖျော်နုနုလီလီ အိတ်ဝဲဒုတ်လား မုၢ်ကြီးကီရီရီပူ တဖျော် ခြင်း ဒုပျော်ယာ် ကီရီရီပူ တဖျော်နုနုလီလီ ကိုအိတ်ခဲဝဲတနီလီ လာတအိတ်လား ပတီတီ ခိတ်ရိတ်မဲ အဖိလားလီလီဘာ် ဘာ်ဆုတ် ပမာ သကီး တာ်နုနုလီလီ ကိုတဖန်မုၢ်ဝဲ ဒီကထာ် ထိတ်သုတ်ဖျော် ခရုတ်ဖိ ဖျော်စိမိမိ အိတ်ဝဲဒုတ်လားမုၢ် ကြီးကီရီရီ ခြင်း ကိုအံ ဘာ်တာ်တီခိတ်ရိတ်မဲ



မိသ်ခဲတီထီကို အိတ်ထိတ်အမုၢ်

အိတ်လား တာ်ဘုတ်တာ်ဘါ ခိတ်နုနုတဖန်နုနုလီလီ ဒီသိးကိုဖိတဖန် ကဆဲးထိတ်ကိုဆုညါ ကသု အဂီၢ် ပဒုးအိတ်ထိတ်စုာ်ကီရီ KGED တဖျော်ခိး ပဟ်အိတ်လား ကီရီဆာ်တာ်လီၢ်တတီၢ်နုနုလီလီ ဒီနုနုအသိး သုမုၢ်ခဲကိုစုာ်ကီရီ မုၢ်ကိုလားပဘျး ဝဲမသကီးဃုတ်တာ်နုနုလီလီ

စာအုပ်ကြီး။ ။ ၂၀၂၂-၂၀၂၃ တာ်မာ လိနုနုအံ ကိုတဖန်ကလဲတရဲးသး ဘာ်ဂုာ် ဘာ်ဝဲအဂီၢ် တာ်ကီတာ်ခဲမနုနုတဖန်အိတ်လဲၣ်

စာအုပ်ကြီး။ ။ တာ်လားပဘာ်ကွာ်ဆာ် မဲာ်အိတ်ကတၢ်တခါနုနုမုၢ်ဝဲဒုတ်ကိုတာ်သုတ် ထိတ်နုနုလီလီ ကိုဖိနုနုဂံၢ်အထိတ်အပိတ်ပကိုတာ် သုတ်ထိတ် တလားတလိတ်ဘာ် လီၢ်ကဝီၢ်ခိတ် နုနုတဖန် ဂုာ်ကျဲးစားဝဲ ဘာ်ဆုတ် တလားတ ပုၤဒဲးဘာ် တာ်ကွာ်ဆာ်မဲာ် အဂၢၤတခါနုနု မုၢ်ဝဲဒုတ် တာ်အိတ်ဃုလား ဘီဒါ်ကိုဖိအဂီၢ် နုနုလီလီ အဒိ ကီမုၢ်ရဲကို နုနု ကိုဖိ အိတ်ဝဲ ၅၀၀ ဘျော် သနုနုကွာ် ဘီဒါ်ဖိအိတ် ဝဲ ၄၉၈ ဂညါနုနုလီလီ ကိုဖိတဖန်အံ အါတကွာ်ဟဲ

ဝဲဒုတ်လား တာ်လီၢ်အယံးနုနုလီလီ လားတာ်နုနု အပိတ် ပကွာ်ဆာ်မဲာ်ဘာ် ဒီး တာ်အိတ်ဃုအ တာ်ဂုာ်ကီ တာ်အိတ်ဆိးလီၢ်ကျဲး ဒီး တာ်လီၢ် တနီၤနီၤ ထံတနီၤဘာ်အပိတ် ပဘာ်ကွာ်ဆာ် မဲာ် ထံတနီၤဂုာ်ကီ စုာ်ကီနုနုလီလီ အဂၢၤတခါ နုနု ကိုဖိတနီၤ အိတ်လားဂုာ်ပူ ဒီး ဟဲနုနုလီလီ လားပကို အပိတ်ပဘာ်ကွာ်ဆာ်မဲာ်စုာ်ကီဒီး ကျိတ် တာ်ဂုာ်ကီနုနုလီလီ ကိုဖိ လားအအိတ် ညီနုနုကိုလား ကီပဒိတ်အကိုနုနု သုတ်ကျိတ် လားအဂၢၤ ဘာ်ဆုတ် လားပဝဲတခါ မုၢ် တီ ဖျော်ပတီၢ်နုနု ပ Focus အါလား ကညီကျိတ် အပိတ် လားအဝဲသုတ်အဂီၢ် ကဲထိတ်တာ်ဂုာ် ကီ နုနုလီလီ မုၢ်တီထီနုနုပသုအါလားအဲကလံး ကျိတ်နုနုလီလီ ဒီနုနုအသိး ခဲအံပဆုာ်လီၢ်နု ဂကိုတဖန် အလံာ်မိၢ်ပုၤ တနုနုဒဲးဘာ် တာ် စဲးကျဲးအိတ်အဖျော်ဒဲးအပိတ် ကိုဖိတဖန် ဘာ် ကွဲးကူဝဲဒုတ်လံာ် နုနုလီလီ တာ်ဘာ်ကွာ်ဆာ် မဲာ်အဂၢၤတခါနုနု မုၢ်ဝဲဒုတ် တာ်ဒုးတာ်ယးနုနု လီလီ ကိုတနီၤနီၤ မာ်လီတာ်လား ကိုပူသုဘာ် ဆုတ် ကိုတနီၤနီၤ ဘာ်မာ်လီတာ်လား တာ်ရူသုတ် အလီၢ်နုနုလီလီ ဒီနုနုအသိး သုးမိမိရီၤအသုး တဖန် ခးနါစါကျိတ်ဖးဒိတ်အပိတ် ကဲထိတ် တာ်ပုၤ တာ်ဖုးလား ပုၤကမုၢ်တဖန်အဂီၢ် ဒီး တုာ်မုၢ် ကဲထိတ်တာ်ပုၤတာ်ဖုးလံာ်ဒီး မိၢ်ပာ်တဖန်သးတ ဆုတ်ဆုာ်အဖိလား ကိုလားဘာ်နုနု အိတ်ထိတ်ဝဲ သု နုနုလီလီ

စာအုပ်ကြီး။ ။ သုးမိမိရီၤအကဘီယုၤ ခးလီၢ်တာ်အပိတ် ကိုဟးဂီၢ်ပုၤဖျော်လဲၣ်

စာအုပ်ကြီး။ ။ သုးမိမိရီၤအကဘီ ယုၤခးလီၢ်တာ် အပိတ် ကိုဟးဂီၢ် အိတ်နုနုလီလီ လီၢ်ဆိဒုတ်တာ် မုၢ်ကြီးကီရီရီပူ ဒုတ်ဘုးဒိတ် တီထီကိုနုနု ဘာ်ဒီးကဘီယုၤချဲအပိတ် ကို တာ်သုတ်ထိတ် ဟးဂီၢ်ဝဲ ၈၀ မျးကယညါနုနု လီလီ ၂ ဖျော်တဖျော်နုနု မုၢ်ဝဲဒိတ်ကူထုတ်ကို နုနုလီလီ ကိုအံလားဂီၢ် ခဲလားဃုတ်ဃုတ် ဒီး ပကွာ်အိတ် တသုလားဘာ်နုနုလီလီ ဒီနုနုအသိး Mutraw Junior Collage စုာ်ကီဘာ်ဒိ ဝဲတကွာ်တခါ အိတ်ဝဲနုနုလီလီ တကးဒဲးဘာ်သုး မိမိရီၤအသုးတဖန် ခးနါစါကျိတ်ဖးဒိတ် အပိတ် ဘာ်ဒိဘာ်ထံး ပုၤကိုဖိ အိတ်ဝဲဒုတ်နုနုလီလီ ဒုသ ထုတ်ကီရီရီ သထုတ်ကီရီဆုတ်ပူ သုးမိမိရီၤအ သုးတဖန် ခးလီၢ်ဝဲကျိတ်ဖးဒိတ်အပိတ် ဘာ်သံဝဲ ပပုၤကိုဖိတကွာ် ဒီး ဘာ်ဒိဝဲတကွာ်နုနုလီလီ ဒီ နုနုအသိးကျိတ်ဖးဒိတ်ချဲလီၢ်တာ် တဘာ်ကိုဘာ် ဒီး လီၢ်တာ်ဝဲလား ကိုကပိတ်ကပၤအိတ်စုာ်ကီဒဲး နုနုလီလီ

စာအုပ်ကြီး။ ။ ကိုလားအအိတ်လား တာ်ပၤ ဆုာ်ကျဲးကျိတ်ဟီၣ်ကဝီၢ်သုတ်တဖန် တာ်ပၤဆုာ် အိတ်အကျိတ်အကျဲးဒဲးလဲၣ်

စာအုပ်ကြီး။ ။ ကိုလားအအိတ်လား တာ်ပၤ တာ်ပြဲး ကျဲးကျိတ်ဟီၣ်ကဝီၢ်ပူနုနု တနုနုအံ တာ်ဘာ်ကွာ်ဆာ်မဲာ်အိတ်အါထိတ်ဝဲတစဲးနုနု လီလီ ပကီၢ်သုလုၤကိုတဖန် ဒီပဟ်လီၢ်တာ် တာ်မာ်ရဲၣ်ကျဲး အိတ်အသိးနုနု ပလဲၣ်အိတ်ဒီနုနု လီလီ သုးကီၣ်ကးတကပၤ ဂုာ်ကျဲးစားအိတ်

ထိတ်အကို စုာ်ကီနုနုလီလီ ပဝဲလားကူၣ်သု ဆဲးလားဝဲကျိတ်ပတကြိအဝဲသုတ်ဘာ် ပအဲၣ် ဒီးလားဖိသုတ် ကီးဂးဒဲး ကမာ်လီဘာ်တာ်နုနု လီလီ သနုနုကွာ် အဝဲသုတ်သံကွာ်ပုၤအိတ်လီလီသု KECD ကိုနုနု သုအိတ်ထိတ်အိတ် ဘာ်မနုၤ အပိတ် ပကိုတခိပအိတ်ထိတ်အိတ်ဘာ်လဲၣ် လားတာ်အိတ်သးဒီနုနုအဖိခိတ် လီၢ်ကဝီၢ် တနီၤ နီၤ တာ်ဘာ်ဂံာ်ဂုာ် အိတ်ထိတ်ဝဲနုနုလီလီ ဒီနုနု အသိး ကီပဒိတ် အကိုသရဲၣ်တနီၤ ခိဖျိလား သုးမိမိရီၤ ဟံးနုနုဆုတ် တာ်စိတာ်ကမိၤ အပိတ် အဝဲသုတ်တဖန် တအဲၣ်ဒီး မာ်ဘာ်ထွဲအသး ဘာ် ဒီး တအဲၣ်ဒီး သိတ်လီတာ်လား သုးကီၣ် ကး အကူၣ်သုကိုတဖန် လားဘာ်နုနုလီလီအ ပိတ်တနီၤဟးထိတ်တာ်မာ်ဒီး ဟဲကွာ်သိတ်လီစား ကွာ်တာ်လား ကမုၢ်ကို (ကိုယ်ထုကိုယ်ထ ကို) အိတ်ဝဲဒုတ်နုနုလီလီ

စာအုပ်ကြီး။ ။ ကိုဖိလားအအိတ်လားလီၢ် ယံး ဒီး ဟဲထိတ်ကိုလား KECD ကိုတဖန်အဖိ ခိတ် KECD အတာ်ပာ်သးလား ကိုဖိ တဖန်အံ အဖိခိတ်ဒဲးလဲၣ်

စာအုပ်ကြီး။ ။ ပဝဲကျိတ်တာ်ပာ်သးဒု မုၢ်ဒဲးပုၤကီးဂးဒဲးကဒီးနုနုဘာ်တာ်ခွဲး တာ်ယာ်လား တာ်ကူၣ်ဘာ်ကူၣ်သု နုနုလီလီ ပုၤ ကီးဂးဒဲး အိတ်ဒီးတာ်ခွဲးတာ်ယာ်လား ကမာ် နုနုဘာ် တာ်ကူၣ်ဘာ်ကူၣ်သု သဘျာ်နုနုလီလီ တ နီၤနီၤ ခိဖျိတာ်ကီတာ်ခဲအိတ်ထိတ်လား ကျိတ်အ ပိတ်ပတဲသကီးလား တသုဖဲအသု ကိုသရဲၣ် သုတ်တဖန် တဘာ်သိတ်လီ တာ်ချဲချဲဘာ်ဒဲးသိး ကိုဖိသိသုတ်တဖန် လုၤလံာ်ကချုးဒီး ကဘာ် ဂုာ်ဘာ်ဝဲနုနုလီလီ

စာအုပ်ကြီး။ ။ ကိုဖိလားအဖျိထိတ်တဖန် ဒဲးသိး ဆဲးထိတ်ကိုဆုညါ ကသုအဂီၢ် တာ်ရဲၣ် တာ်ကျဲးမနုၤတဖန်အိတ်လဲၣ်

စာအုပ်ကြီး။ ။ အပူကွာ် ပကိုဖိလားအ ဖျိထိတ် Grade 12 တဖန်ဖျိထိတ်ဝဲဒီး ထိတ်ဘာ် ဝဲတာ်ကီတာ်ခဲအိတ်နုနုလီလီ ခိဖျိလားပကီၢ်ရူၣ် ပူ Collage ကိုအိတ်ဒုတ်ထဲ ၈ ဖျော်လီလီ ကို ဖိလားအဖျိထိတ်တဖန် အဲၣ်ဒီးထိတ် Collage ဘာ်ဆုတ် ခိဖျိတာ်လီၢ်တာ်ကျဲးတာ်ဂုာ်ကီ ဒီး ကို သရဲၣ်တာ်ဂုာ်ကီအဖိခိတ် ပတူၢ်လိာ်အိတ် တနုနု ခဲလားဘာ် ပအဲၣ်ဒီးဒုးသုတ်ညါ ကိုဖိတဖန် လား ပကီၢ်သုလုၤအပူနုနု တမုၢ်အိတ်ထဲ JC (Junior Collage) တခါဘာ် ဝဲကျိတ်လားအ ဘာ်ထွဲတဖန်စုာ်ကီ ဒုးအိတ်ထိတ်တာ်မာ်လီအိတ် ဝဲဒုတ်အါမးနုနုလီလီ အဒိ စံာ်ပုၤသုတ်ဖျးဝဲကျိတ် အိတ်စုာ်ကီဒီး ကိုတဖျော်ခိးကိုဖိလားအဖျိထိတ် Grade 12 ဒီး မုၢ်သးစဲဝဲနုနု ထိတ်ဝဲသုအသိး ကိုဖိလားအသးစဲလား ကိုသရဲၣ်တာ်ဖဲးတာ်မာ် တဖန် ကိုသရဲၣ်တာ်မာ်လီကို အိတ်စုာ်ကီဒဲးဒုတ် နုနုလီလီ မုၢ်လား Junior Collage နုနု ဖဲ Lower Division နုနု တာ်တနီၤဖးဒဲးအ Ma- jor ဘာ် အပိတ်နုနုလီမာ်လီတာ် ဖဲနုနုနုဝဲဒုတ် စုာ်ကီနုနုလီလီ ဒီနုနုအသိး ဆုတ်ချဲမာ်စားဝဲ ကျိတ်စုာ်ကီ ဒုးအိတ်ထိတ်ဝဲ တာ်မာ်လီ ဘာ်ထွဲဒီး

ကသံကသိတကပနှင့်အိတ်အယ် ပုလုအသးစာ်ဆာတဖှ် နှ်လီဖဲ နှ်သ့ဝဲဒှ်နှ်လီဖဲ ဒ်နှ်အသး တာ်ကရုကရိဒီးတာ်ဘိးဘၣ်ရု လီဝဲကျါ အိတ်စုာ်ကိးဒီး ကိတ်ဖျါလုအမုာ် ဝဲ စာသ့ဒ်သိ တာ်မလိကိတ်နှ်လီဖဲ ကိတ်အံ ဘၣ်ထွဲဝဲဒှ် တာ်ပတိတ်ပြးတာ်မတကပနှင့် လီဖဲ တကးဒီးဘၣ် ကိတ်ဖဲလုအသးစဲလု တာ် ဘၣ်တာ်ဘာတကပစုာ်ကိး သးမုာ်ဒိတ်အိတ်စုာ် ကိးဒီး တာ်မလိလုအမုာ် ခိတ်နှ်ဖိတာ်မလိ ကိတ်နှ်လီဖဲ ပအဲဒ်ဒီးတဲလု တမုာ်ကဘၣ်ထီၣ် ထဲ Junior Collage တခါနှ်ဘၣ်. ဝဲကျါ အကစုာ်ကိး အိတ်ဒီးတာ်မလိကိတ် တဖှ်အယ် ပမုာ်သးစဲဒီး ပထီၣ်သ့ဝဲဒှ်နှ်လီဖဲ ကိတ်ဖဲလု အဖျါထီၣ် ၁၂ တီၤ ဒီး ကဆဲးထီၣ်ကိတ်အဂီၢ် မုာ်တသ့ညါကျဲတခါ မ်ကလဲထီၣ်လိာ်သး ဒီး ကိတ်ရုာ် ကိတ်ဆၣ် ဘၣ်မုာ်ဘၣ်ဒါ မုတမုာ် ဆဲးကျိးအဝဲသ့ဝဲ ဒ်သးသုကနာ်ဘၣ် တာ်ဟ့ၣ် ကုာ်ဟ့ၣ်ဖး အဂီၢ်နှ်လီဖဲ.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ ကိတ်ဖဲလုအဖျါထီၣ်ဒီး ဟဲကုာ်မတၢ်တၢ်လု ပုတတပုာ်နှ် အမုးက ယာ်အိတ်ထဲလဲၣ်.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ ကိတ်ဖဲ လုအဖျါ ထီၣ် ကိတ် တဖှ် တနီၤနီၤ ခိတ်ဟံၣ်ဖိဃိတိ တာ်ဂုာ်ကိတ်အ ဖိခိတ် ဟးထီၣ်ကွာ်လုအိတ်ရုာ် အိတ်ဝဲဒှ်တနီၤ နှ်လီဖဲ. သနာ်ကု ပဝဲကုာ်သ့ဆဲးလုဝဲကျါ ပကုာ်ကုာ်ကဒါကုာ် ကိတ်ဖဲလုအဖျါထီၣ် ဒီးဟဲ ကုာ်မတၢ်ကုာ်တၢ်လု ပုတတပုာ်နှ် အိတ်ဝဲည ဒှ် ၇၀ မုးကယုညါနှ်လီဖဲ. အဂ ၃၀ မုး ကယု နှ် ခိတ်ဟံၣ်ဖိဃိတိ တာ်ဂုာ်ကိတ်ဒီးတာ် ကိတ်ခဲ အကလုာ်ကလုာ် အယ်တုာ်ဝဲ လု တာ်လီၢ်အဂၢ်အိတ်ဝဲဒှ်နှ်လီဖဲ.



ဟံၣ်အိတ်ကိတ်ရုာ်တၢ်လီၢ်ကိတ် အိတ်ထီၣ်အိတ်

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ ဒ်သးတာ်ကုာ်ဘၣ်ကုာ် သုကလဲထီၣ်လဲထီ ဆုညါအဂီၢ်တာ်ပာ်လီ တာ်ရဲၣ်တာ်ကျဲမနုာ်သ့တဖှ်အိတ်လဲၣ်.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ လုအပုာ်ကွာ်ပကိတ်ဖဲလု အဖျါထီၣ် ၁၂ တီၤတဖှ် ကလဲထီၣ်ကိတ်လု ကိတ်ပဒိတ်ကိတ်အဂီၢ် တာ်တတုာ်လိာ်အိတ်ဘၣ်. တ ပာ်ပနီၣ်ဝဲလု ပတာ်ကုာ်ဘၣ်ကုာ်သ့နှ် မုာ် တာ်ကုာ်ဘၣ်ကုာ်သ့လု အတဖိးသးဘၣ် အသး ပဝဲစုာ်ကိး ပတပာ်ပနီၣ်အတာ်ကုာ် ဘၣ် ကုာ်သ့စုာ်ကိးဘၣ်နှ်လီဖဲ. ကိတ်ဖဲလုအဖျါ ထီၣ် Junior Collage ဒီး ကဆဲးထီၣ်ကိတ်ဆု မဲာ်ညါတဖှ် ပယုနုာ်အိတ်ကျဲ ဒီး ပဒးအိတ်

ထီၣ် K-GED Program ဒီး ပုလုအထီၣ် K-GED ဝဲတဖှ် ကဒီးနှ်ဘၣ်ဝဲ Certificate တခါခါ ဒီး ပယုနုာ်စုာ်ကိးအဝဲသ့ဝဲ Scholarship ဒီး အဝဲသ့ဝဲမုာ်နှ်ဘၣ်ဝဲနှ် လဲ ထီၣ်ကိတ်လု ထံဂုာ်ကိတ် ဖှ်စိမိ သ့ဝဲဒှ်နှ် လီဖဲ. ဒ်သးတာ်ကုာ်ဘၣ်ကုာ်သ့ ကလဲထီၣ် လဲထီဒီး ထီၣ်သတြီၤဖဲဘၣ်ခိတ်ဒီးပုလုကနာ် အဂီၢ် ပတဲသကိး ဒီး ယုသကိးအကျါအကျဲ နှ်လီဖဲ. သနာ်ကု ပပာ်လီ တာ်ရဲၣ်တာ်ကျဲ လီတၢ်လီဆဲးဒု တနာ်ဒီးဘၣ်. အိတ်ဒှ်လု တာ်တဲသကိးအဖျါနှ်လီဖဲ.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ တာ်စုာ်သ့ခိတ်ဘၣ် တာ် မလိတကပ ကုာ်သ့ဆဲးလုဝဲကျါ ရဲၣ်ကျဲ မလဲဒ်လဲၣ်.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ တာ်စုာ်သ့ခိတ်ဘၣ်အကိတ်နှ် ပစးထီၣ်မအိတ်လု ၂၀၁၉ နှ်နှ်လီဖဲ. ပအိတ် ဒီး VT (Vocational Training Program) တခါဒီးပပာ်အိတ်လု ဒုပုာ်ယာ်ကိတ်ရုာ်ပုာ်နှ် လီဖဲ. ၂၀၁၉-၂၀၂၀ တာ်မလိနှ်နှ် ပအိတ် ထီၣ်အိတ်နုာ်ဝဲ သနာ်ကု ၂၀၂၁ နှ်နှ်အပုာ်နှ် ခိတ်ဖျိ ရုမတဲ ဒီး ကိးတရံး ကျဲနှ် တာ်ဒုးတာ်ယု ဆုာ်ထီၣ်အယ် ပကိတ်အံပဘၣ်ပတုာ်ကွာ်အိတ် တစိတ်တလီၢ်နှ်လီဖဲ. ဖဲ ၂၀၂၂ နှ်နှ် ပအိတ် ထီၣ်ကဒါကုာ် တာ်မလိလု ဖှ်အိတ်ကိတ်ရုာ် ပုတတီၤ ဒီး လုတီၤအုကိတ်ရုာ်ပုာ် တတီၤနှ် လီဖဲ. တာ်စုာ်သ့ခိတ် ဘၣ်တာ်မလိနှ် ပသိာ်လိ ဝဲ တာ်ဆဲးတာ်. တာ်မလိဘၣ်ထွဲ ဒီး ပုမတၢ် လု Hotel ၊ တာ်ဘိးစဲးဖိကဟ့ၣ်. တာ် တံာ်ခိတ် ဆုာ်သ့ တဖှ်နှ်လီဖဲ. တာ်မလိအံ ခဲအံပ စးထီၣ်အိတ်လဲလဲလီဖဲ. ပတာ်မုာ်လုအိတ်လု ပကမလဲထီၣ်လဲထီအိတ် စုာ်ကိးနှ်လီဖဲ.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ တာ်ပာ်သးလု ကမုာ် ကိတ် (ကုာ်ယံထုကုာ်ယံထု) ကိတ်တဖှ်အဖိခိတ်အိတ် ဒ်လဲၣ်.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ ပဟိတ်ကဝိပုာ် ကိတ်အိတ် ဝဲ အကလုာ်ကလုာ်လုအမုာ် တာ်ဘုာ်တာ် ဘါအကိတ်. ကိတ်ပယိပဒိတ်ကိတ်. ဒီး ကမုာ် ကိတ် တဖှ်နှ်လီဖဲ. ဒီးကိတ်လု အအိတ်လုပခွာ် အိတ်ယုာ် တာ်ပာ်ဖိလဲာ်သ့တဖှ် ပထုအစရီ ခဲလုာ်လီဖဲ. ပတပာ်အခွာ်အဆာဘၣ်. ကိတ် တနီၤနီၤအိတ်လု တာ်ဘုာ်တာ်ဘါကရု အဖိလဲာ် အိတ်ဝဲ ကိတ်တနီၤနီၤနှ် အဝဲသ့ဝဲမုာ်တနုာ်ဝဲကိတ် သရဲၣ် တာ်မတၢ် ဘၣ်နှ် ပဝဲကျါတ ခိတ်ပ ဟ့ၣ်အဝဲသ့ဝဲ ဒ်နှ်အသး တာ်မလိပိးလိးဒီး ကိတ်သရဲၣ် တာ်သိာ်လိပိးလိတဖှ် မုာ်တဒီးနှ် ဘၣ်ဝဲနှ် ပဟ့ၣ်မတၢ်အဝဲသ့ဝဲ နှ်လီဖဲ. ကိတ် လုကိတ်ရုာ်. ကိတ်ဆၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်နုာ်ပုာ်ခဲလုာ် နှ် ပတနီၤဖးအခွာ်အဆာဘၣ် မုာ်လိာ်နှ် ပ မတၢ် အဝဲသ့ဝဲတသ့ဖဲအသ့ နှ်လီဖဲ.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ ဖိသ့တနီၤ တအိတ်ကိတ် ဘၣ်အယ် နအဲဒ်ဒီးဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအဝဲသ့ဝဲ ဒ် လဲၣ်.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ ဖိခဲဖိသ့တဖှ် ပဂုာ် ကျဲးစးကွဲမုာ်အဝဲသ့ဝဲ ဒ်သးကဟဲထီၣ်ကိတ် ဒီး မလိမဒီးဘၣ်တာ်နှ်လီဖဲ. ဖဲ ၂၀၁၉ နှ်နှ်

ပဒးအိတ်ထီၣ်စုာ်ကိး NFE Program တ ခါနှ် လီဖဲ. Program အံပမုာ်ဒ်သး ဖိသ့ဝဲ လုအိတ်ကိတ် တကတၢ်ဘၣ် ဒီး ဟးထီၣ်ကိတ်တဖှ် ကထီၣ် ကုာ်ဝဲ NFE Program အံဒီး တုမုာ်အထီၣ် ဝဲ NFE ဝဲဒီး ကုထီၣ်ကုာ်ဝဲ ကိတ်သ့ဝဲဒှ်နှ် လီဖဲ. ကိတ်တဖှ်အံ မုာ် တအဲဒ်ဒီး ကုထီၣ် ကိတ်ဘၣ်ဒီး မုာ်အဲဒ်ဒီးထီၣ်လု တာ်စုာ်သ့ခိတ်ဘၣ် တာ်မလိဒီး ထီၣ်ဝဲသ့စုာ်ကိးနှ်လီဖဲ. Program အံပမလဲအိတ် ဒ်ဒဲးထဲ ဖှ်အိတ်ကိတ်ရုာ် ပု တတီၤဒီးနှ်လီဖဲ. ပမုာ်လုာ်လု ပကဒးအိတ် ထီၣ်အိတ်လုကိတ်ရုာ်အကစုာ်ကိး သနာ်ကု ခိတ်ဖျိတာ်အိတ်သးတကုာ်တကျဲဘၣ်အယ် ပမလဲ အိတ်တနုာ်ဒီးဘၣ်နှ်လီဖဲ.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ ကညိကုာ်သ့ဆဲးလုဝဲ ကျဲ အဖိလဲစံာ် အိတ်ဒ်လဲၣ်နှ် ဝဲသးစုာ်ဒုးသ့ဝဲ ညါပုတကုာ်.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ ကုာ်သ့ သနု အပုာ်နှ် ပကွဲးလီၤဃာ်အိတ် လု ပုကိးကဒီးနှ် ကဘၣ် ဖျိ ထီၣ်ဝဲဒှ် ဂံၢ်ခိတ်ထံးပိညါ လုအမုာ် Grade 12 နှ်လီဖဲ. ပကွဲးလီၤစုာ်ကိးလု တီၤဖှ်ပတီၢ် နှ် တာ်ကဒီးနှ်ဘၣ် တာ်ကုာ်ဘၣ်ကုာ်သ့လု အသဘျု လုအတအိတ်ဒီး အဘုးအလဲဘၣ် နှ်လီဖဲ. ပပာ်လီၤဒ်နှ်ဘၣ်ဆၣ် ခိတ်ဖျိပ တာ်အိတ် ယုာ်တလုတလီၢ်ဘၣ်အယ် ပမလဲအိတ်တနုာ် ဒ်ဘၣ်.



ဒုသထုာ်ခိတ်လဲာ်ကိတ် ကိတ်ပုာ်အမုာ်

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ တာ်ကုာ်ဘၣ်ကုာ်သ့နှ် အရဲဒိတ်ထဲလဲၣ်နှ် ဝဲသးစုာ် ဒုးသ့ဝဲညါပုာ်န နိာ်ကစာ် အတာ်ထီၣ်တကုာ်.

တၢ်ခဲးကိတ်။ ။ ကုာ်သ့စဲးတာ်နှ် ပမုာ် ထီၣ်သတြီၤဒီး ပုကညိနီၢ်ခိတ်ကုာ်ဂီၤနှ် ကုာ် သ့မုာ်ဝဲ ပျိာ်ဃံတတီၤလီၤနှ် ပတဲသ့နှ်လီဖဲ. အယ် ပအဲဒ်ဒီးဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါလု ပုကညိ ကိးကဒီးနှ် ကမလိနှ်ဝဲ တာ်ကုာ်ဘၣ်ကုာ် သ့နှ်လီဖဲ. ပမုာ်အိတ်ဒီး တာ်ကုာ်ဘၣ်ကုာ်သ့ မးဒီး ပနုာ်လီၤဖဲမတၢ်နှ် ကညိဝဲဒှ်နှ် လီဖဲ. မုာ်မဆါတနုာ်အံ ပမုာ်လဲၤ ပတံထီၣ် တာ်မတၢ်ခါခါ မုာ်ဂုာ်နှ် တာ်ကသိးသံ ကွာ် နုာ်လု နဖျိပုာ်တီၤ လဲၣ်နှ်လီဖဲ. အယ် တာ် ကုာ်ဘၣ်ကုာ်သ့နှ် မုာ်တာ်လုအရဲဒိတ်အယ် ပမုာ်မလိ မဒီးဘၣ်တာ်ဒီး ခါဆုညါပစုး ကါအိတ်လု ပတာ်အိတ်မု ကသ့ဝဲဒှ်နှ်လီဖဲ.

ကိစ္စကြီး။ ။ ပုဂံလှအိုင်ဒီပေးမေးစာတော် တဖန် ကတော်ဆဲးကျိုးဝဲဒ်လဲဉ်။

ကိစ္စ-အ။ ။ ပကညီကလုာ်န့ဉ် ပုဂံ လှအဖျိုးစိ ဒီး ဖျိုထီဉ်ဖျဉ်စိမိမာ်ဂုဏ် အိဉ်ဝဲဒ် အါမးန့ဉ်လီၤ ပလိဉ်ဘဉ် အဝဲသ့ဉ်အဂံၢ်အဘါ န့ဉ်လီၤ ပမုာ်ကွာ်ကွာ် ပဝဲကွါပူၤန့ဉ် ပဂံၢ်ဘါ စါဒီးဝဲ၊ ဒ်န့ဉ်အသိး ပုဂံမာ်တဖ်တဖ် အတော် သုတော်ဘဉ် ဒီး တၢ်အိဉ်ယၢ်တဖ် လိဉ်အါ ထီဉ်ဒီးဝဲ န့ဉ်လီၤ အယိပပုဂံကလုာ် လှအ အိဉ်လှ တၢ်လိာ်အဂတဖ် ပကွဲမုာ်လှကမာ သကိးတၢ်ဒီးပုဂံ လှပတၢ်ကွာ်ဘဉ်ကွာ်သ့က လဲၤထီဉ်လဲၤထီ အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ ဟဲကွာ်မာ်စၢၤ လှ နီၢ်ကစါမုာ်တန့ၢ် ဘဉ်ဆဉ် မာ်စၢၤ သ့ ခိဖျိ တၢ်ဟ့ဉ်ကွာ်ဟ့ဉ်ဖး သ့ဝဲဒ်န့ဉ်လီၤ ပ Junior Collage ကွဲန့ဉ် မုာ်တၢ်အရ့ဒိဉ်အယိ ပုဂံတနီၤနီၤ မုာ်ဟဲကွာ်မာ်စၢၤပုဂံ ၂ လှမုာ်ဂုဏ် ၃

လှမုာ်ဂုဏ် ဟဲကွာ် Intern မုာ်ဂုဏ် ပကွဲမုာ်အဝဲ သ့ဉ်န့ဉ်လီၤ ပုဂံလှအိုင်ဒီပေးမေးစာလှ ကျိဉ်စု တကပစုာ်ကိး ပတူၢ်လိာ်ဒီးကွဲ မုာ်အဝဲသ့ဉ် န့ဉ်လီၤ ဆဲးကျိုးပုဂံမုာ်တဘဉ် ဘဉ်ဆဉ် ဆဲး ကျိုးလှ ကီၢ်ရုဉ်ပုဂံဘဉ်မုာ်ဘဉ်ဒါသ့ဝဲ၊ ဒ်န့ဉ် အသိး ပအိဉ်ဒီး Website, Facebook Page, Twitter အယိ ဆဲးကျိုးပုဂံမုာ်သ့ဉ်စုာ်ကိးန့ဉ် လီၤ။

ကိစ္စကြီး။ ။ တၢ်လှအိုင်ဒီးတဲအါ ထီဉ်အိဉ်တမံၤမံၤဒဲးခါ။

ကိစ္စ-အ။ ။ ပဟိဉ်ကဝိၤတနီၤနီၤန့ဉ် ကညီဖိဉ်စုကဝဲအိဉ်ဝဲဒ် အါဖုန့ဉ်လီၤ တနီၤ နီၤဒု အတၢ်ထီဉ်လီၤပလိဉ်ဒီးပုဂံ လှပကအိး ထီဉ်ကွဲ၊ ဘဉ်ဆဉ် တနီၤနီၤဒု တထီဉ်ဃုာ်ဒီးပုဂံ ဘဉ်အိဉ်ဝဲဒ်န့ဉ်လီၤ အယိပအိဉ်ဒီးတဲလှ ဒ် သိးပပိပလံၤကဒီးန့ဉ်ဘဉ် တၢ်ကွာ်ဘဉ်ကွာ်

သ့အဂီၢ် ပကမာသကိး၊ ဆီဉ်ထွဲသကိးန့ဉ်လီၤ ပအိဉ်ဒီးကွဲမုာ် ကညီဖိဉ်စုကဝဲ ခိဉ်န့ဉ်တဖ် ဒ်သိးပကဟ့ဉ်ဂံၢ်ဟ့ဉ်ဘါလိာ်သး၊ ထီဉ်လိာ် အါထီဉ်သး လှပပိပလံၤ တၢ်ကွာ်ဘဉ်ကွာ် သ့အဂီၢ် န့ဉ်လီၤ ပတဲသကိးမုာ်အါမး ဒီးပက သ့ဉ်ညါတၢ်ဂံၢ်ဆ့ဉ်၊ တၢ်ဂံၢ်စါ ဒီး ပကဃုသ ကိးကျိ လှပကမာဂုၤထီဉ် ပတၢ်ကွာ်ဘဉ်ကွာ် သ့အဂီၢ် န့ဉ်လီၤ။

လှ- တကရ (လခသ)



ကညီသးစါတၢ်ကိာ်ခါန့ဉ်ဖျဉ်တၢ်မလိတၢ်ရဲဉ်တၢ်ကရဲၤ

သးစါ အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ တၢ်ဖဲးတၢ်မဒီး တၢ်ဂဲၤလိာ်တဖ် မုာ်တၢ်လှအရ့ဒိဉ်ဝဲ သပုာ် ပုဂံလှ ပပုဂံတၢ်ကရၢကရီ (Society) တၢ် လဲၤထီဉ်လဲၤထီ အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ တၢ်ဟါဆါထီ ဒါမလိပုာ်ကွဲ ပုဂံတၢ်ကရၢကရီအသီလိာ် လဲၤ လှအဆီဉ်တၢ်မန့ၢ် ကလုာ်ခဲလှာ် ထံ ဖိကီၢ်ဖိကမုာ်တဖ် ဒီး တၢ်ကညီထီဉ် ပုဂံ တၢ်ကရၢကရီ အသီ လှအပုၤဒီးကလုာ်ခဲ လှာ်ထံဖိ ကီၢ်ဖိကမုာ်တဖ် တၢ်ထဲသိးတုၤ သိးလိာ်သးခွဲးယာ်၊ နီၢ်ကစါ တၢ်စံဉ်ညီဉ်ပာ လိၤသးခွဲးယာ် ဒီး ဒံဉ်မိဉ်ကရုဉ်စံဉ်ခွဲးယာ် အ လှအပုၤအဂီၢ် ကညီဒီကလုာ် ဂဲၤလိာ်တုၤ ဝဲအိဉ်တုၤလံ (၇၅) နံဉ်လဲၤန့ဉ်လီၤ လှတၢ် ဟါဆါတၢ်ဂဲၤလိာ် အံၤအပူၤ သ့ဉ်ဘိဉ်သးစါ အါမး ဂဲၤလိာ်တုၤတၢ် ဒီး သ့ဉ်ဘိဉ်သးစါအါ မးလုာ်ထီဉ်တုၤလံ အသးသမူလှ ကညီတၢ် ဟါဆါတၢ်မန့ၢ်အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ ကညီတၢ်ဟါ ဆါ (၇၅) နံဉ်အတီၢ်ပူၤ မုာ်စၢၤ လှ တၢ်ဒုး အိဉ်ဖျဉ်ထီဉ် စၢၤသ့ဉ်သီခိဉ်န့ဉ်တစါဘဉ်တစါ ဒီး စၢၤသ့ဉ်သီခိဉ်န့ဉ် တစါဘဉ်တစါ မုာ်တ တူၢ်လိာ်ဟံးထီဉ် ဖိဉ်ထီဉ်တၢ်ဟါဆါမုာ်ဒါအံၤ ဘဉ်သပုၤစၢၤသ့ဉ်တၢ်လိာ်ဟံ (Generation gap) ကအိဉ်ထီဉ်ဝဲ သပုာ်ကတၢ် ဒီး ကကဲ ထီဉ်တၢ်ကိတၢ်ခဲဖးဒိဉ် လှကညီတၢ်ဟါဆါ တၢ်မန့ၢ်အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ လှတၢ်ကဒုးအိဉ်ဖျဉ် ထီဉ်ကညီသးစါ စၢၤသ့ဉ်သီခိဉ်န့ဉ်တဖ် လှ ကန့ဉ်လိာ်ဃုာ်ပာ်ဂီၢ်လှကညီတၢ်ဟါဆါ တၢ်ဂဲၤလိာ်အံၤအဂီၢ် မုာ်မုာ်ဒါဖးဒိဉ် တခါလှ ကညီတၢ်ဟါဆါ ခိဉ်န့ဉ်တဖ်အဂီၢ် ဒီး မုာ် စုာ်ကိး မုာ်ဒါဖးဒိဉ်တခါ လှပဝဲကညီသးစါ ကရၢခိဉ်န့ဉ်တဖ် အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ။

လှတၢ်ကရီဉ်ဖျဉ်ဟ့ဉ်ထံရုာ်ကိာ်သးတၢ် သ့ဉ်ညါန့ဉ်ပာ်တဖ် ဒီး ကံၢ်စိတၢ်သ့တၢ်ဘဉ် တဖ်လှ ကညီသးစါတဖ်အဂီၢ် ကညီသး

စါကရၢ ပာ်လိာ်တုၤ တၢ်ရဲဉ်တၢ်ကရဲၤ တခါ လှအမုာ်သးစါတၢ်ကိာ်ခါန့ဉ်ဖျဉ်တၢ်မလိ (Summer Youth Camp) န့ဉ်လီၤ သးစါ တၢ်ကိာ်ခါန့ဉ်ဖျဉ်တၢ်မလိ (Summer Youth Camp) တၢ်ရဲဉ်တၢ်ကရဲၤအံၤ ဘဉ်တၢ်ဒုးလိဉ် ထီဉ်ဖးထီဉ်အံၤ အဆိကတၢ်ဖဲ ၂၀၀၉ နံဉ်အ ပူၤဖဲလှာ်ပိၤဟာဒဲကဝိၤ ဖျဉ်အဂီၢ်ရုဉ်အပူၤ န့ဉ်လီၤ တၢ်မလိအ တၢ်မုာ်လှကွါစိ မုာ်ဒ် သိးကီၢ်ရုဉ် (၇) ဘဉ်အပူၤ ဒီး ကညီဘဉ် ကိဘဉ်ခဲဒဲကဝိၤ (၇) ဘဉ်အပူၤ ကညီသး စါတဖ် ဖဲတၢ်ကိာ်ခါကွဲပျါ ကသုာ် အဆါ ကတီၢ် သးစါတဖ် ကအိဉ်ဒီးတၢ်ရဲဉ်တၢ်မုာ် လိာ်ခွဲးယာ်လှတၢ်ပာ်ဖျဉ် ဘျးစဲမသကိးတၢ်

ဝဲအယိ တၢ်ဘဉ်ဆိကတီၢ် ကွဲတၢ်ရဲဉ်တၢ် ကျဲၤဖျဉ်န့ဉ် ဒီး တၢ်ဒုးအိဉ်ထီဉ်ကွဲတၢ်ရဲဉ်တၢ် ကျဲၤအံၤ (၂) ဘျီတဘျီဖဲ ၂၀၁၃ နံဉ် အတီၢ်ပူၤ ဖဲသ့ဉ်ဘဉ်ထီဉ်၊ ဖျဉ်အဂီၢ်ရုဉ် အပူၤန့ဉ်လီၤ လိာ်ခါသး ကညီသးစါကရၢ ဒီကရဲး (၅) ဘျီတဘျီဝဲ အလိာ်ခဲ ဖဲ ၂၀၁၇ နံဉ် ဒီး ၂၀၁၈ နံဉ်အတီၢ်ပူၤ တၢ်ဒုးအိဉ်ထီဉ်ကွဲ သးစါတၢ် ကိာ်ခါ န့ဉ်ဖျဉ်တၢ်မလိအံၤ ဖဲ သ့ဉ်ဘဉ်ထီဉ်၊ ဖျဉ်အဂီၢ်ရုဉ် အပူၤန့ဉ်လီၤ ၂၀၁၇ နံဉ် ဒီး ၂၀၁၈ နံဉ် သးစါတၢ်ကိာ်ခါန့ဉ်ဖျဉ် တၢ်မလိ အံၤအပူၤ ကညီသးစါ အိဉ်ဆိးဖဲ ဝုာ်ပူၤတဖ် မုာ်ဂုဏ် ကလုာ်ညီသးစါ တၢ်ကရၢကရီခါစး တဖ်မုာ်ဂုဏ် ဟဲပာ်ဃုာ်ပာ်ဂီၢ်ဝဲလှ တၢ်ရဲဉ် တၢ်ကျဲၤအံၤအပူၤ န့ဉ်လီၤ တၢ်ပာ်လိာ် တၢ်ရဲဉ် တၢ်ကျဲၤလှ တၢ်ကဒုးအိဉ်ထီဉ် သးစါတၢ် ကိာ်ခါန့ဉ်ဖျဉ် တၢ်မလိအံၤ ဖဲ ချာဉ်လွံထီဉ်



ဆုညါအဂီၢ်၊ သးစါတဖ် ကသ့ဉ်ညါန့ဉ်ပာ် ဘဉ်ဃး ကညီတၢ်ဟါဆါ တၢ်ဂဲၤလိာ် ဒီး ထံ ရုာ်ကိာ်သး တၢ်သ့ဉ်ညါန့ဉ်ပာ်တဖ်၊ သးစါ တဖ်ကအိဉ် ဒီး တၢ်ကဲခိဉ်ကဲန့ဉ်ဒီး တၢ်ပာ ဆုရဲဉ်ကျဲၤကံၢ်စိ တၢ်သ့တၢ်ဘဉ်တဖ် ဒီး တၢ်သ့ဉ်ညါန့ဉ်ပာ် ကလုာ်ကလုာ်တဖ် ဒီး သးစါတဖ် ကအိဉ်ဒီး ကွဲဂီၤကျဲၤတၢ်အိဉ် ဆုာ်အိဉ်ချု၊ ဂံၢ်ခိဉ်ထံးသး တၢ်သ့တၢ်ဘဉ်ဒီး တၢ်သ့ဉ်ညါန့ဉ်ပာ်တဖ်အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ တၢ်ပာ် သးအိဉ်လှ တၢ်ကရဲဉ်ကျဲၤဒုးအိဉ်ထီဉ် သးစါ တၢ်ကိာ်ခါန့ဉ်ဖျဉ် တၢ်မလိအံၤ ကိးနံဉ်ဒီး ဘဉ် ဆဉ် ခိဉ်န့ဉ်ဒါတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖ် အိဉ်ထီဉ်

ကီၢ်ရုဉ်အပူၤ ဖဲ ၂၀၂၀ နံဉ်အတီၢ်ပူၤဘဉ်ဆဉ် ခိဉ်ဖျိ Covid-19 တၢ်ဆါအယိ တၢ်ဒုးလိာ်ထီဉ် ဖးထီဉ်အံၤ တန့ၢ်ဘဉ် န့ဉ်လီၤ ဘဉ်ဆဉ် ဖဲ ၂၀၂၁ နံဉ်အတီၢ်ပူၤ သးဟံးန့ဉ်ကွဲ ထံကီၢ် တၢ်စိကမိအဖိခိဉ် ထံကီၢ်ဒီဘဉ် သ့ဉ်ဘိဉ် သးစါ၊ ကမုာ်တဖ် ဂဲၤဆါထာဉ်ထီဉ်ဒါပာ် ပျါထီဉ်သး လှတၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ်အကျဲ ဘဉ်ဆဉ် သးဟံးန့ဉ်ဆုာ်ထံကီၢ်တၢ်စိကမိ တဖ်အံၤမာ လိာ်ပုာ်ကွဲ ကမုာ်တၢ်ပာ်ပျါထီဉ်သး လှတၢ် စုဆုာ်စိတကးအကျဲ တုၤဒုးလဲာ် သ့ဉ်ဘိဉ်သး စါကမုာ်အါမး ဘဉ်လုာ်ထီဉ်ကွဲ အသးသမူ

ဝန်ထမ်းစာတမ်း

ပျားသားပျားလှူတဖန် ဖဲအိတ်လာကစာ ခိတ် တာ်စူလီတချူးထံဒိတ်ဒီးအခါ ကျီသကိး တါတတ် ဒီး တဲဘတ်အဖိအလံး သုတ်တဖန် ဒ်အံး-ဖိသုတ်လံးသုတ်စာ တာ်လာတတ်တဘိနုတ် တတ်ဝဲထံဘတ်. ပျားကညီတဂၤ တဝံးတံးမံး ဘတ်. ဆွါအါဘုတ်မး ဆွါကျူးလီ. အခိပညီနုတ် ဝတ်တဘိနုတ် နပိတ်တါတသုဘတ်. ပပိတ်တါ တတုလၢ ထံကျီဘးခိဘတ်. ကဘတ်မုာ်လၢ ဝတ်အါဘိ ပတ်ပိတ်ထီၣ်အသးမး တုလၢထံကျီ ဘးခိ သုဝဲဒုတ်လီ. နစၢထဲဆွါတဘုတ်တနုတ် ဘတ် နဘတ်စာဆွါအါဘုတ်မး တါအံးကျူးဝဲဒုတ် နုတ်လီ. တါတဘိလၢ နကပိတ်အါနုတ် နမၤထဲ တဂၤတသုဘတ် တဝံးဘတ်. နဘတ်မၤသကိး တါနုတ်လီ. အယိတ်ဝဲပျားကညီတဂၤ တဝံး တါမံးဘတ်. ဒီး မတ်လိတ်တုတ်ဝဲ ဖိသုတ်လံးသုတ်စာ သုမုာ်အိတ်မူနုတ် အိတ်မူတပိတ်တလိတ် ပဒဲတဒု တဂၤ. ဘိတ်သိတ်ကအိတ်ဘတ်ဖုးသု. အိတ်ယူအိတ် ဖိးလိတ်သုသးတက့ၢ်. ပယုမးပပိတ်လီ. ပပိတ် မးပပိတ်လီ. ပပိတ်မး ပကစာ်အိတ်လီ. ဖိသုတ် လံးသုတ်စာ မုာ်ကအိတ်ဝဲတနံး တာ်ကဟဲလၢ သုအိတ် အကလုာ်ကလုာ်လီ. သုဘတ်ပလီၢ် သုသးထီဘိလီ.

မိတ်ဖဲဖုမုာ်လိတ်အထါ စံးဝဲဒ်အံး

- ၁. ချီသုတ်ပိတ်ဒါလၢဝုာ်ယၢၤ ပျီနုတ်ပျီဖိမုာ်ဖိမၤ၊ ချီသုတ်ပိတ်ဒါလၢဝုာ်သး ပျီနုတ်ပျီဖိမုာ်ဖိမုာ်
- ၂. တာ်ဟဲလၢစုစုတ်တာ်ဟဲ တာ်ဟဲလၢစုထွဲတာ်ဟဲ ဟဲစုစုတ်ရံးဒ်မိကဲ ဟဲစုထွဲရံးဒ်မိကဲ ညုတ်ပိတ်ဘိနုတ်အိတ်လၢစ့ၤ သုတနါစါအုတ်တခွဲ

ဖိသုတ်လံးသုတ်စာ မုာ်ကအိတ်ဝဲ တနံးတာ် ကဟဲလၢလုလၢဝုာ် တာ်ကဟဲအကလုာ် က လုာ်လီနုတ် သုဖိမုာ်ဖိမုာ် ကဟဲကွဲနုတ်လွဲနုတ် သုဖိမုာ်ဖိမုာ် လၢတာ်အါမံးလီ. အယိတ်နုတ်အါ တဂၤ လိတ်ဘျါနုတ်ဒ်ပဒဲအသိးတက့ၢ်.

လိတ်ဆါနုတ်သးယီပဒဲ ပျူးမုာ်ဖိတ်နုတ် စံးဆွဲးဆွဲး ယီပဒဲလိတ်ဆါနုတ်သး ပျူးမုာ်ဖိတ်နုတ် စံးဆွဲးဆွဲး

၁ ပု : ၅:၈ ကိးသုသးတက့ၢ်.ဆိးသိတ က့ၢ်. အဂုာ်ဒ်အံး ဒ်ခုယုာ်ကညီထီၣ်ရုာ်ရုာ် အသိးနုတ် သုဒုတ်သုဒါ မုာ်ကိးလံးဟးဝုာ်တါ ယုပျားလၢ အကယုာ်လီၤဝဲလီ.

မိတ်ဖဲဖု မၤလိတ်တုတ်ဖိလံးသုတ်တဖန် တဲဝဲဒ်အံး ဖိသုတ်လံးသုတ်စာ မုာ်ကအိတ်ဝဲတ

နံး တာ်ကဟဲအိတ်ဝဲလၢ ထံဝဲဘးခိတဲဝဲ လၢ ထါဒ်အံး

- ၁. ချီသုတ်ပိတ်ဒါလၢ ထံဝဲဘးခိ ယီဒိတ်လၢထံဝဲဘးခိ တံထီၣ်သုတ်ဖိသုတ်လီၤသး တံထီၣ်ဝတ်ဖိ ဝတ်လီၤသး တခွါစၢပလီၢ်နုတ်သး ချီကဘိသံဘတ်ဖုးနုတ်
- ၂. သံဒဲးတဂုၤ သုတ်တုတ်စိး သံဒဲးတဂုၤ ဝတ်တုတ်စိး ဒိတ်ထီၣ်ယုာ်လၢချီသုကိး ထီထီၣ်ယုာ်လၢချီသုကိး ချီကဘိပုၤပဂုၤလိတ် ယံာ်ယံာ်ပထီၣ်နုတ်ချီသုကိး
- ၃. ဒိပုာ်ဝဲဒ်ခွါပမုာ်ယု မၤသံတၢသု ဘျီဒိတ်ပုၤ ဒိပုာ်ဝဲဒ်ခွါပမုာ်ပိတ် မၤသံတၢသုဘျီဒိတ်လီၤ

မုာ်ကအိတ်ဝဲတနံးလၢ တာ်ကဟဲအက လုာ်ကလုာ်လီ. တၢသုအခိပညီနုတ် မုာ်တာ် အါတာ်သိ. တာ်တဂုၤတဝါ. တာ်သုတ်သုမိတ် ကျၢ် ခဲလၢာ်လၢ အဟဲနုတ် ပမုာ်အိတ်ယူအိတ်ဖိး နုတ် ပမၤနၢကွဲာ်အါ သုညီဝဲဒ်နုတ်လီ.

စံး ၁၃၃:၁ ဒိပုာ်ဝဲဒ်အိတ်ဝဲဆိးဝဲလၢ အ သးတဖျၢာ်ယီအံး ဂုၤဆိးဒိတ်လဲၣ်. ဒီးမုာ်ဆိး ဒိတ်လဲၣ် ဆိးဒိတ်လဲၣ်နုတ် ကွၢ်ကွၢ်တက့ၢ်.

- ၁. လံာ်လုာ်ကိတ်ဒီးလံာ်လုာ်နီ လံာ်လုာ်ပသးတဖျၢာ်ယီ လံာ်လုာ်ကိတ်ဒီးလံာ်လုာ်ကး လံာ်လုာ်ပသးတဖျၢာ်မး
- ၂. ဒိပုာ်ဝဲဒ်ဆိဟံာ်မုာ်ကျၢၤ မူခိတ်လီၤပိတ်ဆိတ်ထီၣ်စၢၤ ဒိပုာ်ဝဲဒ်ဆိဟံာ်မုာ်ဝး မူခိတ်လီၤပိတ်ဆိတ်ထီၣ်မး
- ၃. ပဒိပုာ်ဝဲဒ်ပမုာ်ယု ပိတ်ထီၣ်ယီလဲၤထီၣ်ဆူမူ ပမုာ်ယုဒိပုာ်ဝဲဒ်ခွါ ပိတ်ထီၣ်ယီလဲၤထီၣ်ဆူထး

မိတ်ဖဲဖုတဲဝဲဒ်အံး မုာ်ကအိတ်ဝဲတနံးသု ဖိသုတ်လံးသုတ်တဖန် ကသါပုၤနီၣ်ထူ သါပုၤနီၣ် ယုၤဒီး လုၤယုဒုတ်ထံကျိတ်စၢစၢဒီး တယုထူ တယုယုဘတ်နုတ်လီ.

- ၁. ဖိဒဲးခဲအံးမုာ်ဒ်လဲၣ် ဖိသုတ်ခဲအံးမုာ်ဒ်လဲၣ် တဂၤဂၤယုဘူးယုလဲ ခံဂၤဂၤယုဘူးယုလဲ သးပုၤနီၣ်အလံာ်ဆိဝဲး ကဲပုၤကွၢ်ကဲတနဲးနဲး

- ၂. ဖိဒဲးခဲအံးမုာ်ဒ်လဲၣ် ဖိသုတ်ခဲအံးမုာ်ဒ်လဲၣ် တဂၤဂၤယုစံာ်လီၤပျီ ခံဂၤဂၤယုစံာ်လီၤပျီ သးပုၤနီၣ်အလံာ်ကွၢ်ကွၢ် ကဲပုၤကွၢ် လီၤစါလီၤထီ
- ၃. ဖိဒဲးခဲအံးသုတ်သပုၤ ဖိသုတ်ခဲအံးသးသပုၤ တဂၤဂၤ ယုကျိတ်ယုစု ခံဂၤဂၤယုကျိတ်ယုစု သးပုၤနီၣ်အလံာ်ကွၢ်စု ကဲပုၤကွၢ်အုစိတ်အုနု

လံာ်စီဆူစံးဝဲဒ် ဓုနုတ် စံးဆါတာ်သုခဲ လၢာ်လီ. ဒီးစံးကဒီးဝဲ ဓုနုတ် မုာ်တာ်ဒဲဘးဒီး တါအါတာ်သိအဂီၢ်ခိတ်ထံးစ့ၢ်ကိးလီ.

- ၁. ပလီၢ်နုတ်သးကညီဖိ တပလီၢ်နုတ်ကဘိဒိ မုာ်ဘတ်ဒိကဒီးတဘျီ ဘတ်ကဲကွၢ်လီၤစါလီၤထီ
- ၂. ခဲအံးတဘျီမုာ်ဘတ်ဒိ ဘတ်ကဲထီၣ်ပုၤကွၢ်လီၤစါ ခဲအံးမး ပမုာ်တဒုး ဘတ်ကဲပုၤကွၢ်ဒိကလုာ် ပမုာ်တပၢ်ဆါထီဒါ ဘတ်ကဲကွၢ်လီၤစါလီၤယာ်

မိတ်ဖဲဖုမုာ်လိတ်တုတ်ပျားလၢ ပဘတ်ပလီၢ် ပသးဒီး ဒုးတာ်နုတ်လီ. တမုာ်လၢနီၣ်ခိတက ပဘတ်. ဒုတ်ဒါအိတ်ဝဲဒ်အါမးလၢ ပဘတ်ဒုးအါ နုတ်လီ. ပျားလၢအပၢ်ဆါထီဒါသံးတနုတ်သုတ် တဖန်နုတ် ကဲထီၣ်ကွၢ်သံးအကုာ်နုတ်လီ. ပျား လၢအပၢ်ဆါထီဒါ တါခံးဖျၢာ်သၢဖျၢာ် တ နုတ် သုတ်တဖန်နုတ် ကဲထီၣ်တာ်သုတ်တဖန် အကုာ် လီ. ပျားလၢအပၢ်ဆါထီဒါ တါမုာ်ဖဲးမုာ်ညုတ် တနုတ်သုတ်တဖန် ကဲထီၣ်တာ်သုတ်တဖန်အကုာ် စ့ၢ်ကိးလီ.

မိယုကဆိတ်ဂုၤဘတ် ပျားဖးတာ်ဖိကိးနီၣ် ဂၤဒဲး ဒီး ပပျားကလုာ်ဒိကလုာ်ညါ ကပူၤဖျး ဒီး ဒုတ်အါဒါသိ ခဲလၢာ်တက့ၢ်.

ကညီမိတ်ဖိကဒိတ်စိ ဒိတ်စိလၢယုဒိတ်အယိ တာ်ဘျူး

ဆိထံး မိးနုတ်ပျာ်ဖိ